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Zakaz używania 
dmuchaw do liści

Od 1 stycznia na terenie całego Mazowsza w życie wejdzie całkowity zakaz  
stosowania dmuchaw

Znak uniemożliwia działalność
\\\ PIASTÓW

Znak zakazu dla samochodów 
ciężarowych na skrzyżowaniu 
ulic Fiołkowej i Lisa-Kuli  
wiąże się z ogromnymi 
trudnościami dla firmy 
Panattoni. Przedsiębiorstwo 
uważa, że działania władz 
miasta są bezprawne. 

W racamy do tematu, który poru-
szaliśmy w poprzednim wyda-

niu Przeglądu Regionalnego. 
Znak zakazu paraliżuje działalność firmy

\\\ MAZOWSZE
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\\\ PRUSZKÓW  

Plany powiększenia zasobów 
mieszkaniowych Pruszkowa.  
Na terenie przy ulicy 
Elektrycznej ma pojawić się 
blisko 150 lokali.

B rak mieszkań komunalnych to bo-
lączka wielu samorządów. Kolejną 

problemową kwestią jest stan lokali, 
które znajdują się w zasobach gmin. 
Pruszków chce powiększyć ilość miesz-
kań znajdujących się w zasobach komu-
nalnych. Władze miasta planują inwe-

stycję na terenie przy ul. Elektrycznej.
Działania te miałyby powiększyć 

zasób Pruszkowa o blisko 150 miesz-
kań. Obecnie na terenie przy ul. Elek-
trycznej znajduje się budynek, którego 
stan, delikatnie mówiąc, daleki jest od 
ideału. Władze miasta, wraz z Towa-
rzystwem Budownictwa Społecznego 
„Zieleń Miejska”, planują tam budowę 

dwóch budynków. Obecnie trwają prace 
na wstępnym planem i koncepcją. W 
minionym tygodniu na terenie przy ul. 
Elektrycznej odbyła się wizja lokalna, 
w której wzięli udział m.in. prezydent 
Paweł Makuch i zastępca prezydenta 
Konrad Sipiera.

Na efekty działań należy jednak 
poczekać. – To dopiero początek drogi, 
koncepcja i pierwsze plany. Ale będzie-
my się starać, aby w miejscu budynku, 
który stoi tam obecnie, a jest już w bar-
dzo złym stanie technicznym, powstały 
nowe lokale dla naszych mieszkańców 

– tłumaczy prezydent Pruszkowa Paweł 
Makuch.

\\\   Rewitalizacja budynku
W ostatnim czasie miasto zajęło się 

rewitalizacją budynku mieszkalnego 
przy ul. Szkolnej 4. Prace dobiegły koń-
ca. Remont objął m.in. wymianę okien, 
roboty ociepleniowe, modernizację da-
chu, doposażenie lokali w wewnętrzną 
instalację ciepłego ogrzewania oraz 
ciepłej wody użytkowej, a także zago-
spodarowanie terenu.

Artur Szpuda

150 nowych mieszkań 

Planowana jest budowa blisko 150 mieszkań
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„To dopiero początek 
drogi, koncepcja  
i pierwsze plany”

\\\ MICHAŁOWICE  

Do skrzynek pocztowych 
mieszkańców gminy 
Michałowice trafiły informacje 
o spotkaniach dotyczących 
dotacji na instalacje 
fotowoltaiczne i gminnego 
programu grupowego. Gmina 
podkreśla, że nie prowadzi  
tego typu działań.

D ofinansowanie, dotacja, mniejsze 
koszty – takie słowa od razu budzą 

zainteresowanie. Każdy chce zaoszczę-
dzić i skorzystać z możliwości, które są 
przedstawiane w ramach danej ofer-
ty. Popularność odnawialnych źródeł 

energii stale rośnie. Wiadomo, że to roz-
wiązanie przyjazne środowisku, a także 
naszej kieszeni. Samorządy oferują wie-
le programów wsparcia, a mieszkańcy 
biorą w nich udział.

Do skrzynek pocztowych na terenie 
gminy Michałowice trafiły zawiadomie-

nia o spotkaniach dotyczących dotacji 
do OZE i uruchomienia „Gminnego 
Programu Dofinansowań do instalacji 
fotowoltaicznych”. Samorząd zapewnia, 
że nie podjął żadnych tego typu działań. 
– Informujemy, że gmina Michałowice 
nie prowadzi żadnych prezentacji dot. 
odnawialnych źródeł energii oraz nie 
jest nam znany i nie uczestniczymy we 
wskazanym w zawiadomieniu „Gru-
powym Programie Dofinansowań do 
instalacji fotowoltaicznych” – podaje 
gmina Michałowice.

Ponadto samorząd zwraca uwagę, 
że wszelka korespondencja kierowana 
do mieszkańców posiada logo gminy. 
Wszelkie działania urząd ogłasza przez 
kanały informacyjne w odpowiedniej 
formie. W zaistniałej sprawie trudno 

cokolwiek powiedzieć. – Taki sposób 
dotarcia do mieszkańców i pozyskania 
klientów przyjęła firma, która niestety 
nie podaje nawet nazwy i siedziby – 
podkreślają urzędnicy.

Artur Szpuda

Powołują się 
na gminny program

Mieszkańcy otrzymali informacje o możliwości uzyskania dofinansowania
\\\ REGION  

Przygotowania do budowy 
CPK wchodzą w kolejną fazę. 
Wkrótce zaczną powstawać 
analizy środowiskowe  
dla inwestycji. 

S półka Centralny Port Komunika-
cyjny podpisała umowę z firmą 

Arup Polska na przygotowanie analiz 
środowiskowych terenów, na których 
ma powstać nowe lotnisko. – Ruszają 
kolejne prace związane z planowaniem 
lotniska. Najnowsza umowa na anali-
zy środowiskowe dotyczy węzła CPK, 
czyli terenów przewidzianych pod bu-
dowę nowego portu lotniczego wraz z 
dworcem kolejowym i zbiegających się 
tutaj kolejowych „szprych” – informują 
władze spółki. W ramach umowy Arup 
Polska wykona tzw. inwentaryzację sta-
nu zerowego. Ma na to czas do końca 
przyszłego roku. W dalszej kolejności 
przygotuje raport oddziaływania na 
środowisko i dostarczy decyzję środo-
wiskową, pozwolenia wodnoprawne i 
decyzje o odrolnieniu gruntów. Opie-
wający na 32 mln zł kontrakt zakłada 
wykonanie analiz w czterech obszarach: 
badania elementów środowiska i doku-
mentacja hydrogeologiczna dla terenów 
samego lotniska i jego najbliższej in-
frastruktury, inwentaryzację gatunków 

zwierząt i roślin, buforów na potrze-
by inwentaryzacji gatunków ptaków i 
nietoperzy oraz samą inwentaryzację 
gatunków ptaków mogących stanowić 
zagrożenie w ruchu lotniczym. 

– To najważniejsza spośród umów 
CPK na analizy środowiskowe. W pierw-
szej kolejności chodzi o teren nowego 

lotniska wraz dworcem kolejowym, 
liniami kolejowymi i infrastrukturą 
drogową. Umowa obejmie jednak swo-
im zakresem znacznie większy obszar 
m.in. ze względu na szczególne wyma-
gania dotyczące inwentaryzacji portów 
lotniczych – mówi wiceminister infra-
struktury i pełnomocnik rządu ds. CPK 
Marcin Horała. 

W oparciu o analizy środowiskowe 
zapadnie ostateczna decyzja dotycząca 
lokalizacji Centralnego Portu Komuni-
kacyjnego. Zgodnie z harmonogramem 
spółki, budowa nowego lotniska powin-
na ruszyć w 2023 r. i zakończyć się w 
2027 r. 

Karolina Hofman

CPK szykuje analizy

Analizy obejmą tereny lotniska, dworca kolejowego oraz tzw. „szprych”
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W oparciu o analizy 
środowiskowe zapadnie 

ostateczna decyzja 
dotycząca lokalizacji CPK

\\\ BLISKO 1,4 MILIONA NA PRZEBUDOWĘ DROGI
Powiat pruszkowski będzie realizował kolejną inwestycję drogową. Za bli-
sko 1,4 miliona złotych zostanie przebudowana droga nr 3110W w gminie 
Brwinów.
Drogi to niekończący się temat. Każdy życzyłby sobie, aby podróżować w kom-
fortowych warunkach, jednak natężenie ruchu sprawia, że w nawierzchniach ulic 
pojawiają się ubytki. Dlatego też samorządy uzupełniają je, a także gruntownie 
remontują drogi. 
Kolejną inwestycję rozpoczyna powiat pruszkowski. Chodzi o przebudowę drogi nr 
3110W w gminie Brwinów. W pierwszym etapie działania obejmą ul. Józefowską 
od wschodniej granicy działki nr 48 we wsi Krosna do posesji nr 15 we wsi Kosza-
jec. W minionym tygodniu starosta Krzysztof Rymuza i członek zarządu powiatu 
pruszkowskiego Grzegorz Kamiński podpisali umowę z wykonawcą modernizacji. 
Koszt inwestycji to 1 377 600 zł.
Remont drogi nr 3110W obejmie wykonanie konstrukcji i nawierzchni jezdni, 
chodników i zjazdów. W ramach inwestycji pojawi się odwodnienie w formie rowów 
chłonno-odparowujących. Usunięte zostaną kolidujące drzewa, a w ich miejsce 
pojawią się nasadzenia zastępcze. Zakres prac obejmie również przebudowę kolizji 
elektroenergetycznej i teletechnicznej.
Realizacja inwestycji ma trwać 42 dni. – Przebudowa drogi spowoduje wzrost 
bezpieczeństwa zarówno pieszych, jak i kierowców w tym rejonie – podkreślają 
urzędnicy.

\\\ BRWINÓW
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\\\ MAZOWSZE

Niedługo na Mazowszu zacznie 
obowiązywać całkowity 
zakaz używania dmuchaw 
do liści. Nowe prawo dotyczy 
także spółdzielni i wspólnot 
mieszkaniowych. 

O bostrzenia dotyczące używania 
spalinowych i elektrycznych dmu-

chaw do liści mają na celu wyelimino-
wanie emisji wtórnej pyłu. Dodatkowo 
urządzenia te powodują hałas o natęże-
niu ok. 100 decybeli, na co często skarżą 
się mieszkańcy. Warszawa już dawno 
wprowadziła ograniczenie używania 
dmuchaw na terenach miejskich, nie 
dotyczyło ono jednak wspólnot miesz-
kaniowych i często nie było respekto-
wane. Teraz to się zmieni.

Od 1 stycznia na terenie całego Ma-
zowsza w życie wejdzie całkowity zakaz 
stosowania dmuchaw. To ważny zapis 
uchwalonego we wrześniu programu 
ochrony powietrza dla województwa 
mazowieckiego. Zgodnie z którym zapo-
wiedziano również m.in. wprowadzenie 
zakazu palenia w kominkach, o czym 
pisaliśmy już wcześniej.

Wraz z roczną oceną powietrza 
za 2018 rok, we wszystkich strefach 
województwa mazowieckiego doszło 
do przekroczenia poziomów dopusz-
czalnych pyłów zawieszonych PM10, 
PM2,5 i dwutlenku azotu (w przypad-
ku aglomeracji warszawskiej) oraz 
poziomu docelowego benzopirenu w 
powietrzu. Z tego powodu 8 września 
Sejmik Województwa przyjął uchwałę 
w sprawie nowego programu ochrony 
powietrza.

\\\   Całkowity zakaz
Zakazane będą dmuchawy zarówno 

spalinowe, jak i elektryczne. Nie będzie 
można ich stosować nie tylko do usu-
wania liści, ale i do sprzątania pokosu 
trawy czy zamiatania chodników. Urząd 
Marszałkowski uciął również dyskusje, 
czy wspólnoty i spółdzielnie mogą z 
nich korzystać. Nie wolno i kropka. Ten 
zapis obowiązuje każdego. We fragmen-
cie uchwały, która wprowadza nowe 
przepisy, widnieje jasna informacja, że: 
„odpowiedzialnymi za stosowanie za-
kazu używania dmuchaw są samorządy 
gminne na terenie województwa ma-
zowieckiego, zarządy dróg krajowych, 
wojewódzkich i powiatowych oraz 
podmioty korzystające ze środowiska i 
osoby fizyczne niebędące podmiotami 
korzystającymi ze środowiska”.

\\\   Wysokie kary
Pojawia się jednak pytanie: jak spra-

wić, by obowiązujący zakaz nie okazał 
się „martwym przepisem”? Odpowiedź 
jest prosta – poprzez surowe kary. Nowa 
uchwała zapowiada wysokie mandaty 
za niestosowanie się do nowych prze-
pisów. Urząd Marszałkowski informuje, 
że obostrzenia mogą być kontrolowane 
przez odpowiednie organy, m.in. straż 
miejską, upoważnionych pracowników 
urzędów czy inspekcję ochrony środo-
wiska. Natomiast kara za nieprzestrze-
ganie zakazu określonego w uchwale 
Sejmiku Województwa wynosi od 500 
do 5000 zł. Czas pokaże, czy mandaty 
w tej wysokości będą wystarczająco do-
tkliwe, by uchwała przyniosła zamierzo-
ne rezultaty.

Julia Januszyk

Przypomnijmy: do piastowskiego urzę- 
du na przestrzeni ostatnich miesięcy 
wpływają skargi mieszkańców do-
tyczące dużego natężenia ruchu na 
skrzyżowaniu ulic Fiołkowej i Lisa-Kuli. 
Samochody ciężarowe dojeżdżają do 
zlokalizowanych nieopodal magazy-
nów. W związku z tym mieszkańcy za-
częli obawiać się o bezpieczeństwo na 
drodze. Firma Panattoni przedstawiła 
koncepcję zmiany organizacji ruchu. 
Zakładała ona, że niemożliwy byłby 
skręt w lewo w ul. Lisa-Kuli i wjazd do 
Piastowa. Ruch miałby odbywać się 
przez tereny przy ul. Fiołkowej. Latem 
temat poddano konsultacjom społecz-
nym, jednak propozycja nie zyskała 
aprobaty mieszkańców. 1317 opinii 
było na „nie”. – To bardzo silny mandat 
społeczny i kolejny sygnał dla władz 
miasta, że nie ma zgody mieszkańców 
na przejazd dla ciężkich samochodów 
przez Piastów – komentował sprawę we 
wrześniu zastępca burmistrza Piastowa 
Przemysław Worek.

Problem nie został rozwiązany. 
Władze miasta postanowiły ustawić 
znak zakazu B5. – Chcę zapewnić, że 
niezmiennie będziemy zabiegać o bez-
pieczeństwo mieszkańców Piastowa 
i innych użytkowników ruchu drogo-
wego w naszym mieście. Podjęte przez 
nas działania służą tylko temu celowi i 
nie mają charakteru dyskryminacji czy 
utrudniania działalności jakiemukol-
wiek podmiotowi – podkreśla burmistrz 
miasta Grzegorz Szuplewski. Firma Pa-
nattoni uważa, że kroki, które podjął 
włodarz są bezprawne. – Opierając się 
na opiniach dwóch renomowanych kan-
celarii prawnych uważamy, że działania 
burmistrza są nielegalne. Wielokrotnie 
prosiliśmy burmistrza o ich zaprzesta-
nie, zwracając uwagę na ogromne stra-
ty, które powodują – nie tylko w naszej 
firmie, ale i innych, które działają przy 

Fiołkowej. Z racji braku reakcji na nasze 
prośby, zmuszeni byliśmy podjąć kroki 
prawne przeciwko burmistrzowi oraz 
zawiadomiliśmy Prokuraturę Okręgową 
w Warszawie o działaniach burmistrza. 
Nasze kroki prawne z jednej strony 
zmierzają do usunięcia w naszej oce-
nie nielegalnie postawionych znaków, z 
drugiej – do uzyskania odszkodowania 
za straty, które poniosła nasza firma, a 
które w tej chwili przekroczyły już 5 mln 
zł. Smutne jest to, że za działania bur-
mistrza na końcu zapłacą mieszkańcy 
Piastowa, a nie burmistrz – bo przecież 
to z ich podatków, z budżetu ich mia-
sta, zostanie wypłacone odszkodowa-
nie dla inwestora – przekazała nam 
Anita Pietrykowska, rzecznik prasowy  
Panattoni.

Znak zakazu wjazdu samochodów 
ciężarowych wiąże się z ogromnymi 
trudnościami dla przedsiębiorstwa i 
innych podmiotów. – Paraliżuje pro-
wadzenie działalności również innym 
firmom ulokowanym przy ul. Fiołko-
wej i jednocześnie uderza w rolników, 
pozbawiając ich dojazdu do pól. Jeżeli 
doszło do wzrostu natężenia ruchu w ul. 
Lisa-Kuli, to nie za sprawą działalności 

magazynów, bo ona się nie rozpoczęła – 
podkreśla rzecznik prasowy firmy.

Przedsiębiorstwo zapewnia, że szu-
ka kompromisu i rozumie wszelkie oba-
wy mieszkańców. Stąd rozmowy z wła-
dzami miasta i propozycja przebudowy 
skrzyżowania ul. Fiołkowej i Lisa-Kuli. 
– W ten sposób cały ruch samochodów 
dostawczych z magazynów byłby kiero-
wany  wyłącznie  na  wiadukt  i  wypro-
wadzany  z  miasta.  Zaproponowaliśmy  
również poszerzenie ul. Lisa-Kuli i bu-
dowę pasu do skrętu w lewo dla ruchu 
pojazdów z Ożarowa Mazowieckiego. 
To miało upłynnić wjazd do Piastowa, 
rozwiązując problem blokowania ruchu 
w kierunku miasta przez samochody 
ciężarowe. Niestety burmistrz nie za-
akceptował naszej propozycji – tłuma-
czy Anita Pietrykowska. – Inwestycja 
ta to łączny koszt ponad 250 mln zł, 
wykonawcą jest firma Panattoni, ale 
inwestorami są amerykański fundusz 
inwestycyjny i polska spółka giełdowa. 
Inwestorzy z uwagi na działania burmi-
strza ponoszą obecnie straty w wysoko-
ści około 2 mln zł miesięcznie – dodaje.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

Znak uniemożliwia działalność

Problem dla mieszkańców stanowi ruch samochodów ciężarowych

Zakaz używania 
dmuchaw do liści

dokończenie 
ze str. 1

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ PRUSZKÓW  

Sezon Pruszkowskiego Roweru 
Miejskiego dobiegł końca. 
Mieszkańcy dokonali blisko  
20 tysięcy wypożyczeń.

C oraz chętniej w okresie letnim sta-
wiamy na aktywność, dlatego też 

rośnie popularność takich form ruchu 
jak jazda na rowerze. W wielu miejscach 

powstają stacje wypożyczania jednośla-
dów. Ta idea na dobre zakorzeniła się w 
Pruszkowie. 4 września 2017 roku to 
pamiętna data, ponieważ właśnie wte-
dy wystartował Pruszkowski Rower 
Miejski. Do dyspozycji mieszkańców 
oddano pięć stacji i 40 pojazdów. O tym, 
że inicjatywa spotkała się z pozytyw-
nym odbiorem, najlepiej świadczy jej 
rozwój. Obecnie na rowerowej mapie 
Pruszkowa jest 15 punktów, gdzie moż-
na wypożyczyć rower. Do dyspozycji 
mieszkańców oddano 122 jednoślady. 

Co warto wspomnieć, system jest kom-
patybilny z Warszawskim Rowerem  
Publicznym.

Czwarty sezon Pruszkowskiego Ro-
weru Miejskiego, w związku z pandemią 
koronawirusa, wystartował z opóźnie-
niem – 6 maja. Na kilka miesięcy miesz-
kańcy muszą pożegnać się z punktami 
wypożyczeń. 20 listopada sezon został 
zamknięty, a więc nadszedł czas na pod-
sumowania. Mieszkańcy Pruszkowa po 
raz kolejny pokazali, że lubią aktyw-
ność i chętnie korzystają z innej formy 
transportu niż samochód. Odnotowano 
ponad 19,5 tysiąca wypożyczeń. Miesz-
kańcy przejechali 41 304 km w 199 dni. 

Co istotne, przybyło nowych użytkowni-
ków – 1148. Średni czas wypożyczenia 
roweru wyniósł 31,44 minut.

Mieszkańcy najchętniej wypoży-
czali rowery na stacjach PKP – 2909 
oraz Plantowa – 2841. W przypadku 
zwrotów jednośladów sytuacja była 
odwrotna. Na Plantowej – 2923, zaś na 
PKP – 2816.

Sezon dobiegł końca, jednak miesz-
kańcy na pewno nie zrezygnują z ak-
tywności i troski o zdrowie. Będą wypa-
trywać daty rozpoczęcia kolejnej edycji 
Pruszkowskiego Roweru Miejskiego.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

Prawie 20 tysięcy wypożyczeń

Mieszkańcy przejechali ponad 41 tys. km

\\\ BRWINÓW  

Urząd Gminy Brwinów 
zapowiada budowę ścieżki 
rowerowej z Grudowa  
do granicy z Milanówkiem. 
Trasa ma przebiegać wzdłuż 
torów kolejowych. 

F ormalności już wystartowały. Magi-
strat ogłosił niedawno przetarg na 

budowę liczącego nieco ponad 1,3 km 
odcinka drogi dla rowerów. To ostatni 
etap wieloletniego zadania realizowa-
nego w ramach Zintegrowanych In-
westycji Terytorialnych. Wcześniejsze 
etapy obejmowały m.in. budowę ciągu 
pieszo-rowerowego w parku miejskim 
od Rynku do ul. Sochaczewskiej, a także 
wykup gruntów wzdłuż drogi z Brwi-
nowa do Grudowa i dalej wzdłuż torów 
z Grudowa do granicy z Milanówkiem. 
Kolejnym etapem było przygotowanie 
dokumentacji projektowej. – Projekto-
wanie było najtrudniejszym elementem 
całego tego procesu – szczególnie w za-
kresie uzyskania zgód i uzgodnień od 
PKP PLK, Wód Polskich oraz architektu-
ry wojewódzkiej i powiatowej. Szczerze 
mówiąc, w pewnym momencie nawet 
zwątpiłem, że kiedykolwiek uda się do-
piąć wymagane prawem formalności – 
opisuje burmistrz Brwinowa Arkadiusz 
Kosiński. Ostatecznie jednak udało się 
skompletować dokumentację i wybu-
dować kolejne odcinki ścieżek. 

Ogłoszony właśnie przetarg to już 
finalna faza projektu połączenia rowe-
rowego Brwinowa i Milanówka. Oprócz 

robót budowlanych, wyłoniony w po-
stępowaniu wykonawca będzie miał za 
zadanie również przeprowadzić prace 
przygotowawcze, w tym opracowanie 
projektu organizacji ruchu na czas bu-
dowy i wykonanie pomiarów geodezyj-
nych. To ostatnie jest szczególnie istotne 
z uwagi na podłoże. Ścieżka ma bowiem 
przebiegać po gruntach będących mie-
szaniną piasku, humusu i kamieni. Wy-
konawca będzie więc musiał przepro-
wadzić badania nośności podłoża. 

Termin składania ofert w przetargu 
mija 11 grudnia, zaś ścieżka powinna 
powstać do końca czerwca przyszłego 
roku. 

Karolina Hofman

Rowerem do Milanówka

Tędy już w niedalekiej przyszłości ma 
biec ścieżka rowerowa do Milanówka
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\\\ KRAJ

Lekarze i rządzący apelują 
o oddawanie osocza przez 
osoby, które przeszły zakażenie 
COVID-19. W ramach zachęty 
zaangażowani ozdrowieńcy 
mogą liczyć na ulgę podatkową. 

K rew w pandemii jest bardzo poszu-
kiwana, a osocze ozdrowieńców 

bezcenne. Mimo że przybywa osób, 
które łagodnie przeszły zakażenie ko-
ronawirusem, szpitale nadal są prze-
pełnione. Dla wielu jedynym ratunkiem 
są respiratory i osocze osób, które wy-
zdrowiały. Zawarte w nim przeciwciała 
SARS-CoV-2 po przetoczeniu mają za 
zadanie zablokować namnażanie się 
wirusa w organizmie pacjenta z aktyw-
nym zakażeniem. Dawcami mogą być ci, 
którzy pokonali COVID-19 oraz osoby, 
które bezobjawowo przeszły zakażenie 
wirusem SARS-Cov-2. Do ozdrowień-
ców apelują medycy oraz rząd. Zachęca-
ją ulgą podatkową, z której można sko-
rzystać w rozliczeniu PIT. Potwierdza to 
Ministerstwo Finansów w wypowiedzi 
dla „Rzeczpospolitej”.

– Wysokość wydatków na cele 
krwiodawstwa ustala się na podstawie 
zaświadczenia jednostki organizacyjnej 
wykonującej pobieranie krwi o ilości 
bezpłatnie oddanej krwi lub jej składni-
ków przez krwiodawcę. Oznacza to, że 
ozdrowieńcy są honorowymi dawcami 
krwi (osocza) i mogą korzystać z ulgi na 
cele krwiodawstwa– wyjaśnia resort.

\\\   Ulga od darowizny
Możliwość skorzystania z ulgi w 

zeznaniu rocznym jest dodatkową za-
chętą w oddawaniu osocza dla chorych 

na koronawirusa. Chodzi o tak zwaną 
ulgę na darowizny. Najczęściej korzy-
stają z niej podatnicy, którzy przekazują 
datki na działalność pożytku publicz-
nego czy kultu religijnego. Okazuje się, 
iż można również odliczyć honorowo 

oddaną krew, w tym osocze ozdrowień-
ców. Taka ulga to wyjątek od zasady po-
wszechności opodatkowania. Jak każda 
preferencja, ma ona jednak swoje okre-
ślone reguły. Limit odliczenia wynosi 6 
proc. dochodu rocznie i odnosi się do 
wszystkich darowizn. Ulgę na darowi-
znę krwi podatnik wykazuje w załącz-
niku do PIT rocznego, tj. PIT/O. Jeżeli 
ktoś odda honorowo osocze do końca 
2020 roku, skorzysta z odliczenia już w 
PIT za ten rok. Od stycznia oddaną krew 

będzie można odliczyć dopiero w PIT  
za 2021 r.

\\\   Rekompensata
Osocze podaje się zgodnie z grupą 

krwi. Uniwersalne jest osocze z grupą 
AB. Dawcą można być co dwa tygodnie. 
Krwiodawcy rzadkich grup czy pod-
danych zabiegom uodpornienia otrzy-
mują rekompensatę pieniężną (130 zł 
za 1 litr krwi). Oprócz krwi pobierane 
są także jej składniki – osocze i płytki 
krwi. W przepisach PIT krwiodawcy 
znajdą przepis wskazujący na sposób 
liczenia wartości takiej darowizny, który 
wynika z prostego wzoru: litry oddanej 
krwi lub jej składników x rekompensata 
pieniężna w wysokości 130 zł. Dorosły 
człowiek może oddać do 2,7 l krwi lub 
do 25 l osocza rocznie, zachowując od-
powiednie przerwy między pobraniami. 
Oznacza to, że za krew pełna ulga może 
wynieść 351 zł rocznie, a za osocze mak-
symalnie 3250 zł rocznie.

Julia Januszyk

Ulga podatkowa za oddanie osocza

Dawcami mogą być ci, którzy pokonali COVID-19 oraz osoby, które  
bezobjawowo przeszły zakażenie wirusem SARS-CoV-2
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Na kilka miesięcy 
mieszkańcy muszą 

pożegnać się z punktami 
wypożyczeń

Taka ulga to wyjątek  
od zasady powszechności 

opodatkowania
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Wszystkie formy aromaterapii, a w przy- 
padku rozwiązania Pani SzyszkiTM – inhala-
cje polegają na wprowadzeniu do organi-
zmu człowieka wysokiej jakości czystych, 
nieprzetworzonych, roślinnych olejków  
eterycznych, bez udziału sztucznych, che-
micznych nośników czy dodatków.

Cel i idea stosowania 
Pani SzyszkiTM

•  wyeliminowanie sztucznych zapachów 
w samochodach i zastąpienie ich  
dobroczynną aromaterapią podczas  
drogi do i z pracy oraz w podróży

•  wyeliminowanie sztucznych, często  
plastikowych, nośników zapachów,  
które obciążają środowisko

•  zawsze świeży – wspierający  
zdrowie – naturalny i piękny zapach

Korzyści dla kierowcy
•  wsparcie w profilaktyce chorób układu 

oddechowego
•  wsparcie dla systemu  

immunologicznego 
•  wsparcie kondycji psychoruchowej  

podczas prowadzenia pojazdu 
•  ograniczenie ryzyka zarażeń  

od pasażerów

Koronawirus a olejki eteryczne
OCHRONA to jedna z mieszanek, która 

powstała na podstawie inspiracji artyku-
łem dr inż. Władysława Bruda dotyczące-

go koronawirusa i pozytywnego wpływu 
aromaterapii. Zadaniem tej mieszanki jest 
wspieranie odporności organizmu oraz 
pomoc w eliminacji bakterii i wirusów  
z otoczenia. Trzeba podkreślić, że NIE JEST 
TO LEKARSTWO NA KORONAWIRUSA!

Aromaterapia w samochodzie, 
ochrona kierowcy i pasażerów

W obecnych czasach bardzo wiele osób 
cierpi na deficyt czasu, a na aromaterapię 
trzeba poświęcić kilka chwil, zrelaksować 
się, skupić się na oddechu, aby olejki ete-
ryczne dostały się do naszego organizmu 
i rozpoczęły swoje dobroczynne działanie. 
Dlatego idealnym rozwiązaniem jest wnę-
trze samochodu, możemy włączyć przy-

jemną muzykę i skupić się na swoim odde-
chu, wprowadzając do swojego organizmu 
wysokiej jakości czyste, nieprzetworzone 
olejki eteryczne, mające wpływ na popra-
wę kondycji naszego organizmu oraz jego 
ochronę przed szkodliwymi czynnikami 
mającymi wpływ na nasze zdrowie.

Pani SzyszkaTM nakropiona odpowied-
nią mieszanką, wspiera Twoją równowagę 
wewnętrzną, psychikę i ciało. Są to mie-
szanki dla kierowców, zatem ich wspólną 
cechą jest wspieranie koncentracji oraz 
zmniejszenie efektów zmęczenia psy- 
chicznego i fizycznego.

AKTUALNOŚCI

\\\ REGION  

Większość prac przy budowie 
Południowej Obwodnicy 
Warszawy jest już zakończona. 
Nowym mostem na drugą 
stronę Wisły pojedziemy 
jeszcze w tym roku.

G eneralna Dyrekcja Dróg Krajo-
wych i Autostrad poinformowała 

ostatnio o zaawansowaniu prac przy 
budowie nowego odcinka drogi eks-
presowej S2. Budowa odcinków B i 
C została w większości zakończona. 
Trwają ostatnie prace na samym mo-
ście – montaż oświetlenia czy barier 
energochłonnych. Złożono już wnioski 
do Wojewódzkiego Inspektora Nadzoru 
Budowlanego w Warszawie o uzyskanie 
decyzji o pozwoleniu na użytkowanie 
dla odcinka wawerskiego – między 
węzłami Wał Miedzeszyński i Lubelska 
oraz dla węzłów po obu stronach Wisły 
– Przyczółkowa oraz Wał Miedzeszyń-
ski. Trwają też odbiory na moście.

Po uzyskaniu zezwoleń trasa zo-
stanie oddana do użytku. Zgodnie z 
aneksami do umów, oba odcinki mają 
być gotowe do końca grudnia. GDDKiA 
zapewnia jednak, że ruch może zostać 
dopuszczony nawet na początku grud-
nia. Wszystko zależy od WINB. Ostatnio 
nowy odcinek trasy szybkiego ruchu 
testował… pierwszy polski samochód 
elektryczny. Na trasie kręcono bowiem 
reklamę pojazdu.

\\\   Tunel ma być 
gotowy wiosną

 Jeśli chodzi o odcinek ursynowski, 
wciąż trwają prace przy odcinku tune-
lowym oraz połączeniu budowanego 
odcinka z istniejącym przebiegiem POW 
przy węźle Puławska. Dla odcinka A 
wykonawca wynegocjował wydłuże-
nie okresu realizacji do końca marca  
2021 r.

Przy Puławskiej wykonano już mur 
oporowy po północnej stronie jezdni.

– Na połączeniu obu jezdni ułożo-
no podbudowę z kruszywa i kolejnym 
etapem będzie ułożenie nawierzchni 
bitumicznej. To zaś umożliwi wprowa-
dzenie nowej, tymczasowej formy tzw. 
zawrotki.

Takie rozwiązanie dodatkowo uła-
twi mieszkańcom Warszawy zjazd z S2 
w ul. Puławską do czasu zakończenia 
prac i oddania docelowego układu ko-
munikacyjnego oraz otwarcia tunelu 
– informuje GDDKiA.

 Planowany termin oddania do użyt-
ku tunelu przewidziany jest w II kwar-
tale 2021 roku. Wówczas Południową 
Obwodnicą Warszawy dojedziemy od 
węzła Konotopa aż do węzła Lubelska. 
Łączny koszt budowy trzech odcinków 
S2 stanowiących fragment POW to ok. 
4,6 mld zł, z czego blisko 1,7 mld zł to 
wysokość dofinansowania ze środków 
Unii Europejskiej w ramach Programu 
Operacyjnego Infrastruktura i Środowi-
sko.                                     Joanna Ferlian

Obwodnica jeszcze w tym roku

Na większości odcinków trwają już odbiory techniczne, po uzyskaniu których 
trasa zostanie oddana do użytku

\\\ PRUSZKÓW  

Poznaliśmy wyniki głosowania 
w Budżecie Obywatelskim 
Mazowsza. Z terenu powiatu 
pruszkowskiego wybrano 
cztery projekty – trzy  
z Pruszkowa, jeden z Brwinowa.

M ieszkańcy mogą decydować o 
otaczającej ich przestrzeni. Te-

mu ma służyć budżet partycypacyjny. 
Pomysł, projekt, poparcie odpowied-
niej liczby ludzi i można przystępować 
do realizacji – tak w skrócie wyglą- 
da ten mechanizm. Niektórzy zdążyli 

go poznać na poziomie lokalnym, np. 
mieszkańcy Pruszkowa, którzy brali 
udział w pięciu edycjach. W ostat-
nich tygodniach trwało głosowanie 
w ramach Budżetu Obywatelskiego  
Mazowsza.

Decyzja nie była łatwa, ponieważ 
do wyboru było 107 propozycji. Do re-
alizacji wybrano 63 projekty. W głoso-
waniu wzięło udział blisko 38 tysięcy 
mieszkańców Mazowsza. Każdy mógł 
oddać elektronicznie dwa głosy. Jeden 
na projekt z puli ogólnowojewódzkiej, 
zaś drugi z podregionalnej. Wśród 63 
zwycięskich są cztery z powiatu prusz-
kowskiego. 

W puli podregionalnej znalazła się 
kwestia wielofunkcyjnego boiska spor-
towego, które ma powstać na terenie 
kompleksu Szpitala Tworkowskiego u 
zbiegu ulic Kaczanowskiego i Krakusa. 
Projekt ten zebrał 1859 głosów (2. miej-
sce), a jego wartość określono na 995 
tys. zł. Zrealizowane zostanie również 
„Harcerskie rondo”. Projekt ten dotyczy 
zagospodarowania terenu wokół ronda 
Ignacego Kozielewskiego, współtwór-
cy polskiego harcerstwa i słów hymnu 
„Wszystko, co nasze”, w Brwinowie. Jego 
wartość wyceniono na ponad 350 tys. 
zł. Projekt otrzymał 1182 głosy i zajął 
8. miejsce w całej stawce.

W puli ogólnowojewódzkiej do re-
alizacji znalazły się dwa projekty doty-
czące szpitala w Tworkach. 1534 głosy 
i 6. miejsce zdobyła idea związana z re-
witalizacją i modernizacją terenu wokół 
placówki. Wartość – 210 tys. zł. Chodzi o 
budowę infrastruktury prozdrowotnej 
w postaci siłowni zewnętrznej, mini 
amfiteatru, ławek, zadaszonych wiat 
na rowery. 14. pozycja i 515 głosów 
– to wynik projektu „Przezczaszkowa 
Stymulacja Magnetyczna w Szpitalu w 
Tworkach”. Celem jest zakup odpowied-
niego sprzętu do zastosowania wspo-
mnianej metody. Koszt – 100 tys. zł.

Artur Szpuda

Projekty zostaną 
zrealizowane
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Aromaterapia jest czystą, w pełni naturalną metodą łagodzenia  
lub usuwania bardzo wielu i bardzo różnych dolegliwości. 

Aromaterapia w samochodzie 
jako metoda na poprawę 
kondycji psychicznej i fizycznej

www.paniszyszka.pl
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Wielkimi krokami zbliżają się 
Mikołajki. Z tej okazji  
w Salonie Poezji K40  
twórczość Jana Brzechwy,  
a w rolę „Pchły Szachrajki” 
wcieli się Katarzyna Pakosińska.

D zieci piszą listy do Mikołaja, czeka-
ją na prezenty, a dorośli myślą, jak 

będą wyglądać tegoroczne święta. Czas 
pandemii niesie ze sobą wiele ograni-
czeń. Każdy z nas potrzebuje chwili od-
dechu i spokoju. Być może magia świąt 
okaże się tym punktem, który pozwoli 
nam na chwilę odpoczynku. Rodzinna 
atmosfera, zapach choinki i prezenty. 
Wstępem do świąt będą Mikołajki. Z 
pewnością z tej okazji ciekawych nie-
spodzianek nie zabraknie. 

6 grudnia dzieci i miłośnicy Jana 
Brzechwy mogą online obejrzeć Salon 
Poezji K40. Pisarz stworzył wiele nie-
zapomnianych wierszy i opowiadań 
dla najmłodszych. „Tańcowała igła z 
nitką”, „Kaczka Dziwaczka”, „Akademia 
pana Kleksa” – na dziełach Brzechwy 
wychowały się całe pokolenia. Nada-
rza się okazja, aby przypomnieć sobie 
kolejną pozycję z bogatych zasobów pi-
sarza. Podczas najbliższego Salonu K40 
pierwszoplanową rolę odegra „Pchła 

Szachrajka”, w której rolę wcieli się zna-
na i lubiana artystka kabaretowa Kata-
rzyna Pakosińska. Nie zabraknie rów-
nież części muzycznej. Znane piosenki 
wykonana Katarzyna Łochowska przy 
akompaniamencie Marcina Mazurka.

Salon Poezji K40 będzie można śle-
dzić online. Dostępny będzie na stronie 
internetowej powiat.pruszkow.pl oraz 
Facebooku powiatu. 6 grudnia widowi-
sko zostanie zaprezentowane na ante-
nie Tel-Kab o 12.00, 16.00 i 20.00.

Artur Szpuda

Mikołajkowa poezja

Podczas najbliższego Salonu K40 
pierwszoplanową rolę odegra „Pchła  
Szachrajka”
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\\\ BRWINÓW  

Przed brwinowskimi 
placówkami stanęły pojemniki 
służące do zbiórki plastikowych 
nakrętek. Kolejne szkoły 
zapowiadają dołączenie  
do akcji. 

K tóż z nas nie słyszał o akcji zbiera-
nia nakrętek po napojach, kawie 

czy środkach chemicznych. Inicjatywa, 
która narodziła się 12 lat temu w Kra-
kowie, z powodzeniem rozpowszech-
niła się w całym kraju i dziś w wielu 
domach znajdziemy torebkę czy pu-
dełko, do którego domownicy wrzu-
cają plastikowe korki. W ten sposób 
łączymy recykling z dobroczynnością. 
Nakrętki są wykonane z czystego po-
lietylenu (PET). Ich recykling jest tani, 
szybki i prosty, dlatego są pożądanym  

materiałem. Zbierane nakrętki są sprze-
dawane w skupie, a środki uzyskane ze 
sprzedaży są przekazywane na konto 
potrzebujących, najczęściej na zakup 
sprzętu dla osób z niepełnosprawnoś-
ciami. 

Jeśli chodzi o recykling, dlaczego 
zbieramy akurat plastik, a nie np. ma-
kulaturę albo puszki? W pierwszym 
przypadku to kwestia opłacalności: ma-
kulatura w skupie jest znacznie tańsza 
od plastiku. – Jeżeli chodzi o aluminium, 
to są to najczęściej puszki po piwie, więc 
nie możemy usprawiedliwiać i promo-
wać picia alkoholu niesieniem pomocy 
niepełnosprawnym – tłumaczy Michał 
Żukrowski, Prezes Zarządu Fundacji 
Bez Tajemnic i koordynator akcji Zakret-
ki.info, która zainicjowała pomysł zbie-
rania nakrętek. Dodatkowym plusem 
jest fakt, iż nakrętki są małe i lekkie, co 
ułatwia ich zbiórkę. A ich powszechne 

występowanie zapewnia powodzenie 
akcji. 

Teraz do akcji zbierania plastiko-
wych korków włączyła się gmina Brwi-
nów. Magistrat zakupił 3 duże pojemni-
ki. Pierwszy z nich stanął przy wejściu 
do Szkoły Podstawowej nr 2, drugi znaj-
dziemy przy nowym przedszkolu w Żół-
winie. Trzeci pojemnik trafił do szkoły w 
Otrębusach. To jeszcze nie koniec – chęć 
przystąpienia do akcji zasygnalizowa-
ła też SP nr 1. Każda z placówek może 
sama ustalić cel, na który przekazane 
zostaną środki uzyskane ze zbiórki. 

– Kształt pojemników na nakręt-
ki wskazuje na charytatywny wymiar 
prowadzonych zbiórek, ale służą one 
także edukacji ekologicznej. Warto za-
stanowić się, czy rzeczywiście wszyst-
ko, co na co dzień trafia do śmietnika, 
jest już w 100% bezużyteczne. Nakręt-
ki zyskują drugie życie jako surowiec 
wtórny wysokiej jakości, oddzielony 
od pozostałych plastików. Odruch zdej-
mowania nakrętki pomoże też w nauce 
segregacji opakowań szklanych, kiedy 
przed wyrzuceniem słoików i butelek 
trzeba zdjąć metalowe wieczka i umieś-
cić je w innym pojemniku niż szkło – 
tłumaczą urzędnicy brwinowskiego  
magistratu. 

Brwinów to kolejna gmina, która 
włącza się do akcji zbierania plastiko-
wych zakrętek. Latem podobne po-
jemniki pojawiły się w Nadarzynie,  
a niedawno pierwsze „nakrętkowe ser-
ce” stanęło w Granicy w gminie Micha-
łowice. 

Karolina Hofman

Serce do plastiku

Każda z placówek może sama ustalić cel, na który przekazane zostaną środki 
uzyskane ze zbiórki
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\\\ MICHAŁOWICE  

Remont zalewu w Komorowie 
na Utracie jest konieczny, 
ponieważ jego obecny stan nie 
gwarantuje bezpieczeństwa  
w razie kryzysu powodziowego. 
Gmina rozpoczęła działania 
związane z modernizacją 
zbiornika.

Z alew na Utracie to miejsce, które 
stanowi prawdziwą przyrodniczą 

atrakcję. Ciekawie widoki, liczne pta-
ctwo, cisza, spokój – idealne warunki 
do relaksu. Mieszkańcy gminy Micha-
łowice chętnie odwiedzają teren zale-
wu. Zbiornik wymaga jednak remontu, 
ponieważ nie zapewnia bezpieczeństwa 
w razie kryzysu powodziowego. – Po 
25 latach eksploatacji zbiornik utracił 
szczelność – rozrastające się korzenie 
otaczających go drzew utworzyły w 
skarpach brzegowych korytarze, przez 
które woda przecieka przez wały. Zbior-
nik jest także mocno zamulony. Jego 
głębokość powinna wynosić 1,2-1,4 m, 
obecnie miejscami stopień zamulenia 
sięga ponad 70 cm. Widać to gołym 
okiem – bliżej wlotu Utraty z naniesio-
nego przez rzekę namułu wytworzyła 
się już sporych rozmiarów wyspa, licz-
ne płycizny występują w południowej 
części zbiornika – tłumaczy wójt gminy 
Michałowice Małgorzata Pachecka.

Przeprowadzenie modernizacji ma 
przywrócić mu właściwości użytkowe. 
W ramach działań planowane jest m.in. 
odmulenie zbiornika, uszczelnienie 
skarp, wzmocnienie wałów, wyrówna-
nie ubytków gruntu na skarpach. Wy-
konane zostanie również zagospodaro-
wanie terenu wokół zbiornika. Obecnie 
przeprowadzono badania osadów den-
nych, a także usunięto drzewa, których 
korzenie rozszczelniły skarpy. Ruszyło 
również spuszczanie wody ze zbiorni-
ka, trwają prace na rowie opasującym 
zbiornik od strony wsi Komorów.

Odmulenie zalewu wiąże się z prze-
siedleniem ryb. – Zbiornik jest zarybia-
ny przez pruszkowski PZW i to właśnie 

PZW w porozumieniu z Państwowym 
Gospodarstwem Wodnym Wody Pol-
skie podejmie ostateczną decyzję co 
do sposobu zabezpieczenia wodnych 
stworzeń, uwzględniając jednakże su-
gestie lokalnego samorządu oraz opinie 
ichtiologa i biologów zaangażowanych 
w modernizację. Najprawdopodobniej 
ryby zostaną odłowione i wypuszczo-
ne do Utraty lub w innym wskazanym 
przez PZW miejscu – przekazała Mał-
gorzata Pachecka. 

Warto również wspomnieć, że ba-
dania geochemiczne osadów dennych 
wykazały, że nie zawierają one zanie-
czyszczeń.

Artur Szpuda

Modernizacja zalewu na Utracie

Remont zalewu jest konieczny
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• Plan działania – przygotuj sobie listę 
rzeczy do zrobienia i rozplanuj to do-
kładnie
• Catering – to nie grzech. Tradycja mówi 
o 12 potrawach; oczywiście masz ambi-
cję przygotować wszystkie sama, pyta-
nie brzmi jednak: po co? Co naprawdę 
chcesz w ten sposób udowodnić? I czy 
warto? W święta najważniejsze jest, 
żeby mieć czas dla bliskich. Sklepy, re-
stauracje, piekarnie czy firmy garmaże-
ryjne oferują naprawdę wysokiej jakości 
domowe wyroby. Warto zastanowić się 
czy nie skorzystać z ich oferty. Możesz 
zamówić kilka świątecznych dań albo 
chociaż te, które wymagają dużo pracy 
lub zwyczajnie nie lubisz czy nie potra-
fisz ich przygotować.
• Pod choinką zaś wiadomo – muszą 
być prezenty. Pod żadnym pozorem nie 
odkładaj ich zakupu na ostatnią chwi-
lę. Oryginalne prezenty, rękodzielnicze 
wyroby wykonane w niedalekim są-
siedztwie są warte uwagi i docenienia. 
Zamawiając prezenty przez Internet, 
bierz pod uwagę możliwe wydłużone 
okresy ich wysyłki. I na koniec najważ-
niejsze. Pamiętaj, że święta mają być 
dobrym, radosnym czasem w gronie 
najbliższych osób. 
• Postaraj się ograniczyć liczbę gości, 
tak żeby przy stole nie zasiadało wię-

cej niż kilka osób. Świętowanie w nieco 
mniejszym gronie dla nikogo nie musi 
oznaczać wykluczenia! Pandemia ko-
ronawirusa pokazała, jak wiele rzeczy 
można zrobić przez Internet: na przy-
kład spotkać się nie przy jednym wi-
gilijnym stole, ale przy dwóch, a nawet 
trzech. Dzięki mediom społecznościo-
wym i komunikatorom internetowym 
możemy wspólnie kolędować i podzielić 
się wirtualnym opłatkiem
• Pamiętaj o przestrzeganiu zasad hi-
gieny – częste mycie i dezynfekcja rąk
• Spędź więcej czasu z rodziną na świe-
żym powietrzu - wirus szybciej rozprze-
strzenia się w zamkniętych pomiesz-
czeniach. Może w tym roku spędzicie 
Wigilię z najbliższymi, a z dalszą częścią 
rodziny wybierzecie się pierwszego lub 
drugiego dnia świąt na zimowy spacer 
do parku lub lasu.
• Zachowajcie dystans - Choć ciężko 
wyobrazić sobie Wigilię w maseczkach, 
postarajcie się zrobić wszystko, żeby 
ograniczyć ryzyko ewentualnego zaka-
żenia (zwłaszcza jeśli w rodzinie są oso-
by starsze lub schorowane). Jeśli przy 
świątecznym stole w tym roku usiądzie 
nieco mniej osób, łatwiej będzie zacho-
wać przynajmniej „jednokrzesłowy” dy-
stans. Przy składaniu życzeń bądźmy 
mniej wylewni niż zazwyczaj. W tym 

roku zamiast przytulania i uścisków 
postawmy na ciepły uśmiech i dobre 
słowo. Czy można lepiej pokazać bli-
skim, że nam na nich zależy, niż dba-
jąc o ich zdrowie? Nie bagatelizujmy 
zagrożenia, nawet jeśli świętujemy w 
małym gronie, ale nie spędzajmy całej 
Wigilii na analizowaniu zagrożenia 
pandemicznego na świecie. Choć sy-
tuacja jest bardzo poważna, równie 
ważne jest zachowanie optymizmu i 
pogody ducha. A w tym może pomóc 
radosne przeżywanie świąt Bożego  
Narodzenia.

Redakcja

Jak przygotować święta?
24 grudnia w naszych domach z pewnością nie zabraknie choinki  
i świątecznych wypieków, ale te święta z pewnością będą inne niż 
zwykle, być może z częścią rodziny spotkamy się tylko wirtualnie. 
Podpowiemy w jaki sposób przygotować wigilię.



10 NR 108 (3) 2 GRUDNIA 2020 SPOŁECZEŃSTWO

\\\ KRAJ

Zbliża się ważna zmiana  
dla kierowców. Od 5 grudnia 
na terytorium Polski nie trzeba 
mieć przy sobie prawa jazdy. 
Dane i uprawnienia kierowcy 
będą podczas kontroli drogowej 
sprawdzane w centralnej 
ewidencji kierowców.

N a początku września w Dzienniku 
Ustaw opublikowana została no-

welizacja ustawy Prawo o ruchu drogo-
wym, wprowadzająca szereg ułatwień 
dla kierowców i właścicieli pojazdów 

oraz uproszczeń w procedurach zwią-
zanych z rejestracją pojazdów. Pakiet 
deregulacyjny dla kierowców to wspól-
na inicjatywa Ministerstwa Cyfryzacji 
i Resortu Infrastruktury. Od 5 grudnia 
kierowcy nie będą musieli przewozić 
ze sobą szeregu dokumentów, takich 
jak prawo jazdy, dowód rejestracyjny 
pojazdu oraz ubezpieczenie OC.

– Dwa lata temu podjęliśmy decy-
zję, dzięki której Polacy nie muszą mieć 
przy sobie dowodu rejestracyjnego sa-
mochodu oraz dokumentu potwierdza-
jącego jego ubezpieczenie. Dzisiaj zro-
biliśmy kolejny krok – mówi minister 
cyfryzacji Marek Zagórski. – Wkrótce 

będziemy mogli zostawić prawo jaz-
dy w domu albo skorzystać z aplikacji 
mObywatel, do czego zresztą bardzo 
zachęcam – dodaje szef ministerstwa 
cyfryzacji.

\\\   Cyfrowy dokument
Prawo jazdy będzie nam towarzy-

szyło w telefonie dzięki aplikacji mO-
bywatel. Pojawi się w niej dodatkowa 
zakładka mPrawo Jazdy. Jest to kolejna 
opcja zamiany tradycyjnych dokumen-
tów na cyfrowe. Przed zostawieniem 
prawa jazdy w domu, należy zatem pa-
miętać o założeniu konta w aplikacji. 
Program jest bezpłatny i w pełni bez-
pieczny. Gwarantuje to m.in. niezbędny 
profil zaufany.

Co więcej, usługa pokazuje infor-
macje o obowiązkowym ubezpieczeniu 
OC pojazdu. W tym nazwę ubezpiecze-
nia, serię i numer polisy, okres ubez-
pieczenia oraz jego wariant. Mało tego, 
mPrawo Jazdy przypomina o terminach 
ważności posiadanego ubezpieczenia 
lub zbliżającego się przeglądu pojazdu. 
Aplikacja na 30 dni przed terminem 
wyświetli użytkownikowi komunikat z 
przypomnieniem. Urząd zapowiedział 
również, że w przyszłości planuje roz-
szerzyć możliwości usługi o bieżącą 
weryfikację liczby zdobytych punktów 
karnych, dostęp do Karty Dużej Rodziny, 
legitymacji ZUS czy karty miejskiej.

Julia Januszyk

Prawo jazdy może zostać w domu

 OGŁOSZENIE BURMISTRZA GRODZISKA MAZOWIECKIEGO
z dnia  02.12.2020 r.

w sprawie wyłożenia do publicznego wglądu miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego 
„mpzp”:  dla wsi Adamowizna w Gminie Grodzisk Mazowiecki – Etap I” oraz  dla części  terenu 
miasta Grodzisk Mazowiecki: Jednostka A1 - etap II
Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu  
przestrzennym (t. jedn. Dz. U z 2020 r. poz.293 z późn.zm.) zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego 
wglądu miejscowych planów zagospodarowania wraz z prognozami oddziaływania na środowisko:
1.   mpzp dla wsi Adamowizna w Gminie Grodzisk Mazowiecki – Etap I sporządzonego na pod- 

stawie uchwały Nr 641/2017 Rady Miejskiej w Grodzisku Mazowieckim z dnia 29 listopada 
2017 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego. Sporządzony projekt  miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
obejmuje obszar, którego granice przebiegają: wzdłuż ulicy Osowieckiej, wspólnej granicy 
administracyjnej  gminy Grodzisk Mazowiecki i gminy Żabia Wola  oraz wspólnych granic 
administracyjnych  wsi Adamowizna i wsi Radonie, Szczęsne oraz Odrano Wola.

2.  mpzp dla części terenu miasta Grodzisk Mazowiecki Jednostka A1 – etap II sporządzanego na 
podstawie:  uchwały Nr 346/2012 Rady Miejskiej w Grodzisku Mazowieckim z dnia 30 maja 
2012 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla części terenu miasta Grodzisk Mazowiecki Jednostka A1, zmienionej 
Uchwałą Nr 527/2013 Rady Miejskiej w Grodzisku Mazowieckim z dnia 25 marca 2013 r. 
zmieniającą uchwałę Nr 346/2012 Rady Miejskiej w Grodzisku Mazowieckim z dnia 30 maja 
2012 r. w sprawie przystąpienia do sporządzania miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla części terenu miasta Grodzisk Mazowiecki Jednostka A1.
Sporządzony projekt  miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obejmuje 
obszar, którego granice przebiegają: wzdłuż ulicy Harcerskiej, Kościuszki, Spółdzielczej i 11-go 
Listopada. 

Wyłożenie projektów planów  wraz z prognozami oddziaływania na środowisko, sporządzonymi 
do w/w planów odbędzie się w dniach od 10.12.2020 r. do 31.12,2020 r. Dokumentacja spraw 
będzie wyłożona w siedzibie Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim pokój nr 9, ul. T. Kościuszki 
32A w godzinach od 10.00 do 16.00.
Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu rozwiązaniami odbędzie się:
1.  dla  mpzp dla wsi Adamowizna w Gminie Grodzisk Mazowiecki – Etap I”  w dniu 14.12.2020 r.  

o godzinie 16.30 w Grodzisku Mazowieckim w siedzibie MEDIATEKI przy ul. .3 Maja 57.
2.  dla  mpzp dla części terenu miasta Grodzisk Mazowiecki Jednostka A1 – etap II  w dniu 14.12. 

2020 r. o godzinie 16.00  w Grodzisku Mazowieckim w siedzibie MEDIATEKI przy ul. .3 Maja 57.
Osoby chcące wziąć udział w dyskusji proszone są o wcześniejsze zgłoszenie się telefoniczne  
pod nr telefonu: 22 463-46-33
Projekty planów oraz prognozy udostępnione będą również na stronie internetowej gminy  
bip.grodzisk.pl – Planowanie przestrzenne – Rok 2020. 

UWAGA!
Informuje się, iż planowana dyskusja publiczna odbędzie się z uwzględnieniem wszelkich 
wymogów wynikających z aktualnych obostrzeń oraz ograniczeń sanitarnych wynikających 
z przepisów prawa na czas epidemii COVID-19. Mając powyższe na uwadze podczas  dyskusji 
publicznej każdy uczestnik powinien posiadać zasłonięte usta i nos (maseczka), utrzymywać 
odległość od pozostałych uczestników min. 2 m oraz przed wejściem do sali zdezynfekować 
dłonie (płyn dezynfekujący dostępny będzie przy wejściu do Mediateki).
Zgodnie z art. 18 ust.1 ustawy, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte  w projekcie planu miejscowego, 
może wnieść uwagi. 
Uwagi do projektu planu należy składać do  Burmistrza Grodziska Mazowieckiego, z podaniem 
imienia i nazwiska lub nazwy jednostki  organizacyjnej i adresu zamieszkania lub siedziby, 
oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym  terminie do dnia  
14.01.2021 r. 
Uwagi mogą być wnoszone: w formie pisemnej do Kancelarii Urzędu  Miejskiego w Grodzisku 
Mazowieckim lub pocztą na adres: 05-825 Grodzisk Mazowiecki ul. Kościuszki 32A, ustnie do protokołu 
w Wydziale Planowania Przestrzennego Sala Obsługi Mieszkańców lub za pomocą środków  komunikacji 
elektronicznej, a w szczególności poczty elektronicznej na adres: urzad@grodzisk.pl. 
Zgodnie z art. 39 ust. 1 pkt. 2, 3 i 4, art. 46 pkt. 1 oraz  art. 54 ust.  2 ustawy, z dnia 3 października 
2008 r. o udostępnieniu informacji o środowisku i jego ochronie,  udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (tj. Dz. U.  z 2020 r. poz. 283 z późn.zm.) zwanej 
dalej ustawą, wymieniony wyżej, projekt miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
podlega strategicznej ocenie oddziaływania na środowisko, w tym  z zapewnieniem możliwości udziału 
społeczeństwa – w okresie wyłożenia do publicznego wglądu. Wnioski  i uwagi w postępowaniu  
w sprawie strategicznej oceny oddziaływania na środowisko – stosownie do przepisu art. 54 ust. 
3 ustawy-należy wnosić na zasadach określonych w art. 18 ust. 2 przywołanej na wstępie ustawy  
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, w nieprzekraczalnym terminie: do 14.01 2021 r.
Zgodnie z art. 41 ustawy, uwagi i wnioski złożone po upływie terminu, o którym mowa  w art. 39 ust. 1 pkt 
4, pozostawia się bez rozpatrzenia. Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków złożonych  
do projektu planu jest Burmistrz Grodziska Mazowieckiego. 
Zgodnie z art. 1 ust. 2 pkt 11 oraz art. 7 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym 
Rozstrzygnięcie uwag i wniosków przez Burmistrza Grodziska Mazowieckiego, z zachowaniem prze- 
pisów Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. 
w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie 
swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie  
o ochronie danych RODO), zostanie  zamieszczone na stronie internetowej bip.grodzisk.pl – 
Planowanie przestrzenne – Rok 2020. Obwieszczenie w sprawie wyłożenia do publicznego wglądu 
projektów ww. planów.
RODO-klauzula informacyjna dotycząca przetwarzania danych osobowych dostępna jest na stronie 
internetowej http://grodzisk.pl.polityka -prywatności/.

z up. Burmistrza z-ca burmistrza Piotr Galiński

Od 5 grudnia kierowcy nie będą musieli przewozić ze sobą szeregu dokumentów

\\\ KRAJ

Zgodnie z nowymi przepisami 
już niebawem zapłacimy 
mandat za korzystanie  
z komórki na przejściu  
dla pieszych czy torowisku. 

R ząd przyjął niedawno nowelizację 
ustawy Prawo o ruchu drogowym. 

Nowe przepisy mają w szczególności 
zwiększyć bezpieczeństwo pieszych na 
drogach. – Ustawa wprowadza szereg 
rozwiązań mających na celu poprawę 
bezpieczeństwa uczestników ruchu 
drogowego, w tym przede wszystkim 
pieszych, którzy w zderzeniu z rozpę-
dzonym pojazdem nie mają żadnych 

szans. Bezpieczeństwo na naszych dro-
gach, w tym niechronionych użytkow-
ników dróg, musi się zwiększyć - jest 
to priorytet polskiego rządu – mówił 
podczas konferencji prasowej szef re-
sortu infrastruktury Andrzej Adamczyk. 

Jakie zmiany czekają nas w ramach 
nowelizacji? Wśród najważniejszych 
zmian znajdziemy m.in. pierwszeń-
stwo pieszych przy wchodzeniu na 
przejście. Dla kierowców z pewnością 
istotną zmianą będzie zrównanie do-
puszczalnej prędkości w obszarze zabu-

dowanym. Dotychczas bowiem za dnia 
dozwolona prędkość wynosiła 50 km/h, 
zaś w nocy – 60 km/h. W myśl nowych 
zapisów ustawy maksymalna prędkość 
na terenie zabudowanym będzie wyno-
sić 50 km/h niezależnie od pory. Kolejną 
nowością będzie wprowadzenie kar za 
tzw. jazdę „na zderzaku”. Kierowcy, któ-
rzy na autostradzie czy drodze ekspre-
sowej nie będą zachowywać bezpiecz-
nych odległości od innych pojazdów, 
będą musieli liczyć się z mandatem. 

W zapisach nowelizacyjnych poja-
wił się również punkt, który wywołał 
niemałe kontrowersje. Chodzi o zakaza-
nie pieszym korzystania z telefonów ko-
mórkowych na przejściach dla pieszych 
i torowiskach. Zakaz ma również objąć 
inne urządzenia, które mogą ograniczać 
percepcję, szczególnie wzrokową, jak 
np. tablety. 

Taki przepis, jeśli będzie prawidło-
wo egzekwowany, faktycznie ma szansę 

podnieść poziom bezpieczeństwa na 
drogach. Skupieni na ekranie smartfona 
piesi są bowiem prawdziwą plagą. Sta-
tystyki policyjne pokazują w ostatnich 
latach zdecydowany wzrost wypadków 
komunikacyjnych spowodowanych nie-
uwagą pieszych uczestników drogi. Zbyt 
często zdarza się bowiem, że zajęty np. 
pisaniem wiadomości pieszy wtargnie 
na jezdnię nie upewniwszy się, czy dro-
ga jest bezpieczna. 

Na ile nowe przepisy będą sku-
teczne? Na tym etapie trudno to prze-
widzieć. Nie znamy bowiem jeszcze 
zakresu kar czy wysokości mandatów, 
jakie będą grozić za ich łamanie. Zapisy 
wymagają więc jeszcze doprecyzowa-
nia.

Nowelizacja wejdzie w życie po 
upływie 14 dni od publikacji w Dzien-
niku Ustaw. 

Karolina Hofman

Mandaty za smartfony

Za używanie telefonu na pasach będą nam teraz grozić kary

Skupieni na ekranie 
smartfona piesi  

są  prawdziwą plagą

\\\ BIBLIOTEKI 
WZNOWIŁY 
DZIAŁALNOŚĆ
Od 28 listopada miłoś-
nicy literatury mogą 
korzystać z bibliotecz-
nych zbiorów. Rząd 
poluzował restrykcje 
dotyczące działalno-
ści placówek. 
Przez ostatni miesiąc 
biblioteki były zamknię-
te, a wymiana książek 
nastręczała niemałych trudności. Placówki próbowały wychodzić na przeciw po-
trzebom, oferując dostęp do ebooków czy dostawę zamówionych pozycji pod drzwi 
czytelnika. Teraz jednak zarówno pracownicy, jak i bibliofile mogą odetchnąć z ulgą. 
W opublikowanym 26 listopada rozporządzeniu Rady Ministrów znalazły się zapisy 
warunkowo dopuszczające funkcjonowanie bibliotek publicznych. Oczywiście na-
dal obowiązuje reżim sanitarny – wchodząc do biblioteki musimy mieć maseczkę. 
Dodatkowo w pomieszczeniach dostępnych dla osób korzystających ze zbiorów 
może przebywać jednocześnie maksymalnie jedna osoba na każde 15 m2 powierzch-
ni (nie dotyczy to pracowników placówki). Rozporządzenie ma obowiązywać  
do 27 grudnia br. 

\\\ REGION
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Na podstawie art.17 pkt. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. 2020 r. poz. 293 z późn.zm.) 
zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miasta Pruszkowa uchwały:

1)  Nr XXIX.296.2020 z dnia 29 października 2020 roku w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części miasta Pruszkowa – obszar Malichy – ul. Sadowa róg ul. Spacerowej. 

2)  Nr XXIX.297.2020 z dnia 29 października 2020 roku w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części miasta Pruszkowa – obszar „Staszica” – ul. Dobra – ul. Śląska – ul. Piwna.   

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionych planów, które należy składać na piśmie do Prezydenta Miasta Pruszkowa, 05-800 Pruszków 
ul. Kraszewskiego 14/16 w terminie do dnia 28 grudnia 2020 r. Wniosek powinien zawierać nazwisko, imię i adres Wnioskodawcy, przedmiot wniosku oraz 
oznaczenie nieruchomości, której dotyczy. Zgodnie z art. 39 ust.1 pkt. 1 i 2 w związku z art. 46 ust. 1 pkt.1 i art. 51 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. 
o udostępnianiu informacji  o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko  
(t. j. Dz. U. z 2020 r. poz. 283 z późn. zm.) zwanej dalej ustawą, zawiadamiam, że Gmina Pruszków przystępuje do postępowania w sprawie oceny oddziaływania 
na środowisko skutków realizacji ww. planów, obejmującej w szczególności sporządzenie prognozy oddziaływania na środowisko do miejscowego  
planu zagospodarowania przestrzennego. Dokumentacja sprawy wyłożona jest do wglądu w Wydziale Planowania Przestrzennego w pok. nr 70 i można 
zapoznać się z nią w godzinach pracy Urzędu po uprzednim umówieniu się telefonicznie (nr tel. 22 735-87-26). 

Ww. uchwały zostały również opublikowane na stronie: http://pruszkow.bip.gmina.pl patrz Architektura i Urbanistyka OGŁOSZENIA/
OBWIESZCZENIA Miejscowe Plany zagospodarowania Przestrzennego  ROK 2020

Stosownie do przepisów art. 39 ust. 1 pkt. 3 i 4 i art. 40 ustawy, zainteresowani w terminie do dnia 28 grudnia 2020 r. mogą wnosić wnioski. Wnioski 
na piśmie należy składać w kancelarii Urzędu Miasta Pruszkowa, pocztą na adres 05-800 Pruszków ul. Kraszewskiego 14/16, ustnie do protokołu w Wydziale 
Planowania Przestrzennego w pok. nr 70 lub za pomocą środków komunikacji elektronicznej na adres e-mail Prezydent@miasto.pruszkow.pl lub na adres 
elektronicznej skrzynki podawczej Miasta Pruszkowa na platformie ePUAP: /umpruszkow /SkrytkaESP. Wniosek powinien zawierać imię nazwisko lub nazwę 
jednostki organizacyjnej i adres wnioskodawcy, przedmiot wniosku oraz oznaczenia nieruchomości, której wniosek dotyczy. Zgodnie z art. 41 ustawy, wnioski 
wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. Stosownie do przepisów art. 39 ust. 1 pkt. 5 ustawy organem właściwym do rozpatrzenia złożonych 
wniosków jest Prezydent Miasta Pruszkowa. Zgodnie z art. 1 ust. 2 pkt 11 oraz art. 7 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym Rozstrzygnięcie 
wniosków przez Prezydenta Miasta Pruszkowa, z zachowaniem przepisów Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 
2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia 
dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych RODO), zostanie zamieszczone na stronie internetowej http://pruszkow.bip.gmina.pl 
patrz Architektura i Urbanistyka OGŁOSZENIA/OBWIESZCZENIA   Miejscowe Plany zagospodarowania Przestrzennego ROK 2020 Obwieszczenie   
o przystąpieniu do sporządzania ww. planu.

Prezydent Miasta Pruszkowa
Paweł Makuch

OGŁOSZENIE PREZYDENTA MIASTA PRUSZKOWA 

Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2020 r. poz. 1363) zawiadamiam, że zostało 
wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek Prezydenta Miasta Pruszkowa w sprawie 
wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej budowy ul. Tuwima 
(drogi gminnej klasy D) na odcinku od ul. Zdziarskiej do ul. Kwiatów Polskich i ul. Kwiatów 
Polskich (drogi gminnej klasy L) w Pruszkowie.

Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 7 w Pruszkowie: działki nr ew.: 21/20, 23/8, 25/1, 27/2, 28/6 (28/9, 28/10), 30/2, 30/4, 31/4, 32/4, 
32/11, 197/2, 202, 203/1, 203/3, 204/1, 269/5, 269/19, 269/25, 269/27, 269/29, 294/1
W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano numer działki przed 
podziałem, w nawiasie numery działek po podziale, numery działek objętych liniami rozgraniczającymi 
teren (nowy przebieg drogi) zostały oznaczone pogrubioną czcionką.

Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: brak

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy urzędu  
po wcześniejszym umówieniu telefonicznym: poniedziałek 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, 
piątek 8:00-14:00 (środa – dzień uzgodnień międzywydziałowych), w Wydziale Architektury Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, parter, tel.: 22 738-14-77.

Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2020 r. poz. 1363) zawiadamiam, że zostało 
wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek Prezydenta Miasta Pruszkowa w sprawie 
wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej budowy drogi gminnej  
– ulicy Paderewskiego oraz ulicy Bąki (KDL-28) w Pruszkowie. 

Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 7 w Pruszkowie: działki nr ew.: 3/8, 3/3 (3/13, 3/14), 6/7, 7/7, 8/5, 8/13, 9/19, 10/12, 10/17, 238, 
255 (255/1, 255/2), 256, 303/10
W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano numer działki przed 
podziałem, w nawiasie numery działek po podziale, numery działek objętych liniami rozgraniczającymi 
teren (nowy przebieg drogi) zostały oznaczone pogrubioną czcionką.

Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone:
obręb 7 w Pruszkowie: działki nr ew.: 12/7, 16/1, 246.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy urzędu  
po wcześniejszym umówieniu telefonicznym: poniedziałek 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, 
piątek 8:00-14:00 (środa – dzień uzgodnień międzywydziałowych), w Wydziale Architektury Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, parter, tel.: 22 738-14-32. 

OBWIESZCZENIE
STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO

o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji  
o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

OBWIESZCZENIE
STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO

o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji  
o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Wójt Gminy Nadarzyn zawiadamia, że na urzędowych tablicach ogłoszeń oraz 
na stronach internetowych urzędu został zamieszczony wykaz nieruchomości, 
stanowiących drogę wewnętrzną, przeznaczonych do wydzierżawienia w trybie 
bezprzetargowym.

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

DAM PRACĘ 

Poszukiwana opiekunka do dzieci  
(8, 15 lat): nienormowany czas pracy, 
prawo jazdy, czasami konieczność  
pozostania na noc, pomoc w odrabianiu 
lekcji, prowadzenie domu. Oferowana 
jest stała pensja. Mile widziana  
emerytowana nauczycielka. Telefon 
kontaktowy: 660539403, 509685111 

Firma poszukuje osoby do sprzątania 
hali produkcyjnej i magazynowej. Praca 
w systemie zmianowym po 12 godz. 
Wynagrodzenie 14,00 zł na rękę za godz. 
plus 400,00 zł premii, pełny etat, umowa 
o pracę. Praca w Solcu k. Szymanowa, 
dojazd z Warki, Góry Kalwarii i Wilanowa 
zapewniony. Zadzwoń na nr 501 631 374

PRACA W OCHRONIE KONOTOPA.  
Poszukujemy osób z orzeczeniem  
o niepełnosprawności (warunek  
konieczny) do pracy przy ochronie małej 
budowy w Konotopie .Nie wymagamy 
doświadczenia. TEL. 578 002 512 
lub 739 003 512

Pracownik fizyczny, magazyn,  
rusztowania, prawo jazdy kat. B,  
Piaseczno. Tel. 501 289 817

Zatrudnię lakiernika i ślusarza  
- samochody ciężarowe, kosmetyki aut 
tel. 509 237 779

Sprzątanie w szkole 3/4 etatu Piaseczno 
227568337

Zatrudnię brukarzy 602 335 067

Ekspedientkę oraz osobę do wykładania 
towaru do sklepu spożywczego  
w Ustanowie, tel. 602 119 041           

SZUKAM PRACY 

Opieka 24h/dobę 604400244

USŁUGI  

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339  

Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki, 
Tel.604 489 255 www.purterm.pl 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Schody renowacje prace stolarskie  
malowanie schodypodlogi.com.pl  
503 344 567, 501 201 194

Przyjmie zlecenia na budowę domów  
w sezonie 2021 tel. 665 183 980  

Docieplanie budynków, solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572 

Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661 

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Sala Weselna Biały Dworek w Prażmowie. 
Wolne Terminy. Tel 722202966

Koszenie, niwelacja terenu, wycinka 
drzew wraz z wywozem tel. 505 591 721

Hydraulika, gaz, domki, mieszkania  
Tel. 602 651 211

Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30 

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

GLAZURA, GRES, REMONTY  
601 219 482

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Kominiarz tel. 500 214 632 

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480  

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581  

Naprawy, krycie dachów,  
tel. 511 928 895 

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214

Elektryk tel. 666 890 886 

Remonty, malowanie, tel. 510 128 912

Cyklinowanie, schody, tel. 510 128 912   

SPRZEDAM  

Ekogroszek kolumbijski. Wysoka jakość, 
rozsądna cena. Prażmów. 22 727-07-00

Sprzedam mały ciągnik 515075274   

KUPIĘ  

Spółkę z o.o. - każda opcja 720 90 80 80

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418

AUTO-MOTO KUPIĘ

SKUP AUT NAJWYŻSZE CENY  
503901642  

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

WYNAJMĘ NOWE URZĄDZONE  
MIESZKANIE JEDNOPOKOJOWE 30M2  
W PIASECZNIE UL. MLECZARSKA  
NUMER KONTAKTOWY: 602 657 108

Wynajmę niezależny lokal 30m2 w nowym 
budynku z 2018 r. tel. 886 234 304

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-os 480 Para 300/Os + Licz 577886988 

Domek drewniany 45 m2 w Grójcu,  
tel. 692 349 218               

ZDROWIE 

Psychoterapia, konsultacje - 660 565 007, 
www.psychoterapiagorakalwaria.pl

Naprawa protez, Piaseczno,  
ul. Pelikanów 4a lok. 17 tel. 502 031 221

Dom Opieki „Róża” 604424729

TOWARZYSKIE  

Biuro Carina zaprasza samotnych  
Tel. 42 687 08 10798
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\\\ PRUSZKÓW  

Piłkarze Znicza Pruszków 
nie będą miło wspominać 
15. kolejki II ligi. Zespół 
Artura Węski przegrał ze Skrą 
Częstochowa aż 0:5.

P od koniec października żółto-
-czerwoni na własnym stadionie 

musieli uznać wyższość Pogoni Siedlce. 
Wtedy przez długi czas Znicz zmierzał 
w kierunku zwycięstwa. W 25. minu-
cie prowadzenie gospodarzom dał 
Mariusz Gabrych. Końcówka należała 
jednak do Pogoni, która zdobyła dwie 
bramki i wygrała w Pruszkowie 2:1. 
Od tamtego spotkania minął miesiąc, 
a Znicz wywalczył pięć punktów. W 
15. kolejce do Pruszkowa przyjechała 
Skra Częstochowa, która znajduje się w 
czołówce ligowej stawki. Trzeba jednak 
zauważyć, że rywale na wyjazdach są 
bezkompromisowi. 

Tym razem z Pruszkowie widowi-
sko było jednostronne. Znicz nie potrafił 
przeciwstawić się dobrze dysponowa-

nym gościom, a ci wyprowadzali kolejne 
ciosy. W 9. minucie rzut karny wyko-
rzystał Kamil Wojtyra. Napastnik Skry 
jeszcze raz trafił do siatki Jana Jurczaka. 
Wojtyra zdobył bramkę w 33. minucie. 
Po przerwie goście z Częstochowy cie-
szyli się jeszcze trzykrotnie. Dwie bram-
ki zdobył Piotr Nocoń, a dzieło zwień-
czył Damian Warnecki.

Znicz przegrał szóste spotkanie 
w sezonie. Ekipa z Pruszkowa ma na 
koncie 16 punktów i musi mieć się na 
baczności, bo nad strefą spadkową ma 
trzy oczka przewagi. W następnym 
spotkaniu żółto-czerwoni zmierzą się 
na wyjeździe z Garbarnią Kraków. Mecz 
zaplanowano 2 grudnia o godz. 12.00.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

\\\ RASZYN  

Dobra postawa zawodniczek  
KS Raszyn w II lidze kobiet 
w piłce nożnej. Zespół jest 
wiceliderem rozgrywek.

N adszedł czas podsumowań, bo se-
zon znalazł się na półmetku. Pod-

opieczne trenera Łukasza Wojciechow-
skiego mogą być zadowolone ze swojej 
postawy. W 12 meczach KS Raszyn wy-
walczył 29 punktów. Drużyna ze Spor-
towej przegrała tylko jedno spotkanie, 
a dziewięć wygrała i dwa zremisowała. 

Do lidera, Ząbkovii Ząbki, raszyński ze-
spół traci cztery punkty. – Najbardziej 
cieszy jednak widoczny ogromny pro-
gres w porównaniu do ubiegłej rundy, 
którą rozegrałyśmy. Wiemy, że jeśli 
będziemy rozwijać się w takim tempie 
jak do tej pory, to o wiosenne mecze 
w naszym wykonaniu można być spo-
kojnym – podsumował dotychczasowe 
zmagania klubu.

Na zakończenie rundy KS Raszyn 
na wyjeździe pokonał Sokół Kolbuszo-
wa Dolna 4:1. Wcześniej pokonał Locz-
ki Wyszków i Respekt Myślenice. KS 

Raszyn imponował formą strzelecką, 
ponieważ zdobył 41 bramek. Stracił 
przy tym 15. Na wyróżnienie zasługuje 

Sylwia Brzezińska, która 13 razy wpisy-
wała się na listę strzelców. 11 goli zdo-
była Oliwia Czarnota, zaś 8 – Martyna 
Ściegienna.

W trakcie całej rundy na boisku za-
prezentowały się 22 piłkarki. Najwięcej 
minut na placu gry spędziła Sylwia Mło-
dzianowska – 1068.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda
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Piłkarze Pogoni Grodzisk 
Mazowiecki nie wybiegli  
na starcie z Błonianką Błonie. 
Powód: koronawirus.

O statni ligowy mecz gracze Krzysz-
tofa Chrobaka rozegrali 14 listopa-

da. Na wyjeździe po dwóch trafieniach 
Michała Strzałkowskiego pokonali GKS 
Wikielec. Od tamtego czasu Pogoń nie 
rozegrała spotkania, choć inne drużyny 
III ligi mają za sobą po dwa mecze.

Przyczyną takiego stanu rzeczy są 
przypadki zakażenia koronawirusem, 
które dotknęły grodziski zespół. W 
związku z zaistniałym faktem przeło-
żone zostało spotkanie Pogoni z Pelika-
nem Łowicz zaplanowane na 21 listopa-
da. Również starcie z Błonianką Błonie 
w ramach 18. kolejki nie odbyło się. 
– Wobec utrzymujących się przypad-
ków COVID w naszym zespole, Wydział 
Gier i Ewidencji ŁZPN poinformował, 

że spotkanie Błonianka Błonie – Pogoń 
Grodzisk Mazowiecki zaplanowane na 
dzień 28 listopada o godz. 13.00 zo-
stało odwołane. Nowy termin podamy 
niezwłocznie po jego ustaleniu, ale 
wszystko wskazuje, że będzie to marzec 
2021 roku – poinformował grodziski  
klub.

III liga na półmetku. Piłkarze Pogoni 
mają do rozegrania dwa zaległe spot-
kania, ale przezimują na pozycji lidera 
rozgrywek. Pogoń ma 36 punktów i o 
dwa wyprzedza Świt Nowy Dwór Ma-
zowiecki.

Artur Szpuda
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Druga porażka Top Market MKS 
Pruszków w sezonie. Zespół 
Jacka Rybczyńskiego przegrał  
z Mon-Polem Płock 61:73.

D obra passa zespołu trwała w naj-
lepsze. Pruszkowskie koszykarki 

pokonywały kolejnych rywali. Ich licz-
nik zatrzymał się na sześciu wygranych 
z rzędu. W pokonanym polu MKS po-
zostawił m.in. UKS Basket SMS Alek-
sandrów Łódzki (74:63), KKS Olsztyn 
(98:77), AZS Uniwersytet Warszaw-
ski (90:67), Politechnikę Gdańską II 
(91:55), SMS PZKosz Łomianki (74:51), 
MPKK Sokołów S.A. Sokołów Podlaski 
(60:46). 

W Płocku na pruszkowski zespół 
czekało trudne wyzwanie. Mon-Pol 
dobrze spisuje się w tym sezonie, a na 
własnym terenie wygrał trzy z czterech 
spotkań. Starcie przy ul. Piaska lepiej 
rozpoczął MKS, który po trafieniu Kata-
rzyny Szyller prowadził 4:0. Potem do 

głosu doszły gospodynie, które odrobiły 
straty z nawiązką – 12:8. W końcówce za 
trzy trafiła Kaja Grygiel – 21:18. Kolejna 
odsłona należała do płockiego zespołu. 
MKS mylił się, zawodniczki faulowały, 
popełniały błędy, nie trafiały rzutów. 
Mon-Pol wręcz przeciwnie – 29:24. Po 
trójce Marzeny Marciniak MKS wyrów-
nał – po 32. Potem ponownie do głosu 
doszły gospodynie i na półmetku było 
44:35.

W trzeciej odsłonie pruszkowianki 
robiły wszystko, aby dogonić rywalki. Te 
odpierały ataki, jednak w końcu zespół z 
Pruszkowa wyrównał. Po celnym rzucie 
Poli Dmochewicz było 53:53. Na czter-

naście sekund przed końcem trafiły jed-
nak płocczanki – 55:53. Szykowały się 
zatem ogromne emocje. Czwartą kwartę 
zdecydowanie rozpoczęły gospodynie, 
które „odjechały” przyjezdnym. Po tra-
fieniu Patrycji Kaczor było 63:53. MKS 
walczył, jednak nie był w stanie odrobić 
strat. Skończyło się porażką pruszkow-
skich koszykarek 61:73.

Najwięcej punktów dla MKS zdoby-
ła Marzena Marciniak – 16. 14 rzuciła 
Magdalena Parysek-Bochniak. Kolejne 
spotkanie Top Market MKS Pruszków 
rozegra 5 grudnia o 18.00. Rywalem 
AZS Uniwersytet Gdański.

Artur Szpuda

Dotkliwa porażka

KS Raszyn wiceliderem

Odwołane mecze Pogoni

MKS przegrał w Płocku

Znicz nie potrafił 
przeciwstawić się  

dobrze dysponowanym 
gościom

Raszynianki wygrały dziewięć meczów

W 12 meczach  
KS Raszyn wywalczył  

29 punktów
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MKS przegrał drugi mecz w sezonie

W trzeciej odsłonie 
pruszkowianki  

robiły wszystko,  
aby dogonić rywalki
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Przełożono dwa starcia Pogoni

\\\ BOGORIA LIDEREM TABELI
Grodziscy tenisiści stołowi zakończyli pierwszą rundę zasadniczą LOTTO Superligi na pierwszej pozycji. 
Pozycję zespołu Tomasza Redzimskiego przypieczętował triumf nad Pogonią Lębork. Grodziszczanie pokonali rywala 3:0, 
tracąc zalewie jednego seta. Na 12 meczy rozegranych w rundzie zasadniczej Bogoria triumfowała aż w 11, co zapewniło jej 
pozycję lidera. 
W najbliższych dniach Bogorię czeka turniej Ligi Mistrzów, który rozpocznie się 8 grudnia w Düsseldorfie. Grodziszczanie 
zmierzą się z zespołami Leka Enea TDM, Fakieł Gazprom Orenburg oraz Post SV Mühlhausen.
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